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Člověku	 se	 občas	 nedostává	 slov.	 Stává	 se	 to	 –	 například	 když	 něčemu	
přesně	 rozumíte,	 ale	 zjistíte,	 že	 nejste	 schopni	 vysvětlit	 druhému,	 jak	 to	
vlastně	 funguje.	 Nebo	 vás	 samotné	 trápí	 nějaká	 otázka,	 ale	 dokonce	 ani	
sami	pro	sebe	si	ji	nedokážete	formulovat	a	lámete	si	hlavu	při	pátrání,	co	
je	 vlastně	 jádrem	 problému.	 Anebo	 vás	 zaskočí	 nečekaná	 situace	 a	 vy	
nevíte,	jak	ji	zpracovat…	
Je	zvláštní,	že	tohle	všechno	se	může	stát	i	při	modlitbě…	Člověk	neví,	jak	
vyjádřit	 svou	prosbu,	 neví,	 jak	 se	 postavit	 vůči	 Pánu	 všeho	 světa;	 člověk	
zůstává	stát	mlčky	–	v	úžasu	nad	Boží	slávou	a	v	zahanbení	vlastní	malostí	
a	zkažeností…	
		
Zvláštní	 případ	 podobného	 nedostatku	 slov	 nacházíme	 v	evangeliu	
Lukášově	–	v	příběhu	narození	Jana	Křtitele.	Jeho	otec	–	Zachariáš	–	se	při	
službě	v	chrámě	setkal	s	andělem,	a	ten	měl	pro	něj	vzkaz…	naplnění	jejich	
veliké	životní	touhy…	syn…	
Zachariáš	nejdřív	nevěřícně	kroutí	hlavou,	a	pak	oněmí	–	protože	neuvěřil.	
Až	do	narození	synka	nemluví…	
Teprve	 když	 přitaká	 Božímu	 plánu	 a	 sdělí	 jméno	 kluka,	 je	 z	něj	 němota	
sňata…	
Duch	Boží	přišel	na	pomoc	jeho	nedověře…	
A	 tak	 taky	 začal	 první	 advent	 –	 příprava	 na	 příchod	 Pána	 Ježíše	 Krista.	
Narodil	se	ten,	který	mu	urovnával	cestu…	
		
Apoštol	 Pavel	 napsal	 křesťanům	 do	 Říma	 –	 když	 je	 ujišťoval	 o	 Boží	
blízkosti	 –	 že	 se	 nemusí	 trápit	 svou	 lidskostí,	 nedokonalostí	 a	 slabostí.	
Napsal	 jim,	 že	 každý,	 kdo	 odevzdal	 svůj	 život	 Pánu	 Ježíši	 Kristu,	 je	
ospravedlněn,	jsou	mu	odpuštěny	jeho	viny	před	Bohem,	a	dostává	Ducha	
svatého	jako	pečeť,	znamení	toho,	že	patří	Kristu.	
Křesťan	 je	 duchovně	 označen	 razítkem	 Božím.	 Razítkem,	 které	
nepotřebuje	barvu,	které	se	neošoupe	a	nesetře.	
Každý	 z	nás	nosí	 znamení	Boží.	Dostali	 jsme	 je	darem	–	 ve	 chvíli	 našeho	
křtu,	 ve	 chvíli,	 kdy	 jsme	 se	 přiznali	 ke	 Kristu	 –	 našemu	 spasiteli	 a	
zachránci.	Každý	z	nás	nosí	znamení	příslušnosti	k	rodině…	Boží.	
Ta	pečeť	Ducha	má	pro	křesťana	několikerý	význam.	



Zaprvé	 v	člověku	 probouzí	 svědomí,	 nenechává	 ho	 jen	 tak	 otupět,	
zvyknout	si	na	věci,	které	jsou	možná	běžné,	ale	nejsou	správné;	Duch	nás	
nenechá	 přizpůsobit	 se	 okolí,	 poddat	 se	 bez	 odporu	 pokušení;	 Duch	 nás	
nenechá	 na	 pokoji,	 když	 se	 chceme	usadit	 a	 sejít	 z	úzké	 cesty	 do	Božího	
království…	
Zadruhé	 ale	 Duch	 člověku	 připomíná	 Boží	 dobrotu,	 lásku,	 odpuštění,	
dodává	mu	naději.	Člověk	by	těžko	poznal	Boha,	těžko	by	rozpoznal,	co	je	
správné	 a	 co	 ne;	 člověk	 by	 bez	 Ducha	 svatého	 dlouho	 nevydržel	
křesťanem.	Neobstál	by	ve	zkouškách.	Duch	nás	ujišťuje,	že	jsme	děti	Boží,	
že	 jsme	 chtění,	 vítaní	 a	milovaní.	Duch	 svatý	 v	nás	burcuje	 lásku	k	Bohu.	
Duch	svatý	nás	motivuje	k	životu,	dává	smysl	našemu	„kvaltování“…	
A	 zatřetí	 –	 píše	 Pavel	 –	 Duch	 přichází	 na	 pomoc	 naší	 slabosti.	 Nejenže	
ukazuje	 cestu,	 ale	 dává	 i	 sílu	 po	 ní	 jít.	 Ve	 chvíli,	 kdy	 člověk	 zazoufá,	 kdy	
zabloudí,	kdy	mu	nohy	ztěžknou	a	sotva	se	vleče…	Ve	chvíli,	kdy	je	zmaten,	
neví,	kudy	se	dát,	neví,	 jakou	cestu	zvolit…	ve	chvíli,	 kdy	mu	dojdou	už	 i	
slova	a	jen	mlčky	čeká…	v	takových	chvílích	přichází	Duch	na	pomoc.	
Duch	 svatý	 proměňuje	 slabého	 v	nezdolného,	 hříšníka	 ve	 svatého,	 Duch	
budí	spící	a	dokonce	křísí	mrtvé.	
Duch	je	naší	nadějí.	
		
Bůh	dává	člověku	myšlenky,	 i	hlas,	 aby	 je	 formuloval.	Bůh	naplňuje	naše	
ústa	slovy…	i	modlitbami…	
		
V	adventu	 si	 připomínáme,	 že	 Pán	 Ježíš	 přichází	 na	 svět,	 aby	 zachránil	
ztracené.	
Zároveň	si	můžeme	připomenout	i	to,	že	s	ním	a	z	Jeho	popudu	přichází	 i	
Duch	svatý	–	Jeho	pečeť,	Jeho	znamení,	které	nás	provází	na	každém	kroku	
a	připomíná	nám	Jeho	činy	a	Jeho	lásku.	
Buďme	 tedy	 otevření	 a	 přijímejme	 Jeho	 Ducha…	 a	 poslouchejme	 Jeho	
napomínání	i	Jeho	povzbuzování…	a	přijímejme	Jeho	pomoc	v	slabosti.	
	
Pane	Bože,	děkujeme	Ti	 za	Ducha	 svatého,	který	nás	provází	 životem,	 za	
Ducha,	který	nám	připomíná,	co	pro	nás	udělal	Pán	Ježíš	Kristus,	a	taky,	co	
ještě	máme	slíbeno	a	na	co	se	můžeme	těšit.	Prosíme	Tě,	naplňuj	nás	svým	
Duchem	lásky	a	naděje,	ať	 jimi	 také	přetékáme	a	můžeme	se	 i	 s	druhými	
dělit	o	radost	očekávání	Tvého	příchodu.	
AMEN	
	


